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Gustau Muñoz tenia només setze
anys quan la bala d’un policia va
posar fi a la seva vida. Era l’11 de
setembre de 1978 i aquest jove
participava en una manifestació de
la Diada. Militava a les joventuts
del PCE(i) –el Partit Comunista
d’Espanya (internacional), que
defensava la independència de
Catalunya– i formava part d’un
dels piquets d’aquella mobilitza-
ció. L’acompanyava, entre altres,
el seu germà Marc, que només te-
nia un any més que ell. Després
d’un moment de tensió, i pràcti-
cament sense adonar-se’n, els dos
germans es van separar. “Un
agent ens va intentar detenir i vam
córrer en direccions oposades”, re-
lata en Marc. Al cap d’uns instants,
en Gustau va ser assassinat d’un
tret al carrer Ferran.

En Marc ho recorda com si fos
ahir, però aviat farà 45 anys d’a-
quells fets. Uns fets que, malgrat
aquestes quatre dècades, conti-
nuen impunes. En el seu moment,
el cas es va arxivar sense judici i,
posteriorment, l’estat espanyol
no ha reconegut en Gustau com a
víctima d’un crim de lesa huma-
nitat. Amb tot, el cas ha prescrit. 

És per això que la família
Muñoz ha hagut de fer més de
10.000 quilòmetres i plantar-se
a l’altra banda de l’Atlàntic per
trobar la justícia que Espanya li
ha negat. El passat 22 de març,
Marc Muñoz va declarar als jut-
jats federals de Buenos Aires da-
vant María Servini, la jutgessa de
la querella argentina contra els
crims del franquisme.

UN PRECEDENT JUDICIAL
El camí per arribar fins a la de-
claració a l’Argentina no ha estat
gens fàcil. Després d’esgotar les –

limitades– vies de la justícia es-
panyola, l’any 2016 en Marc va
provar d’incloure el cas a la que-
rella argentina, però va ser re-
butjat perquè només s’acceptaven
fets ocorreguts fins al juny de
1977. Lluny de rendir-se, va pre-
sentar un recurs, però aleshores
li van dir que faltava documenta-
ció. Tampoc no ho va deixar cór-
rer (mai li ha passat pel cap
aquesta possibilitat). I el 2018, en
el tercer intent, el crim d’en Gus-
tau va ser admès a la querella ar-
gentina. “El nostre cas amplia el
període temporal de la quere-
lla”, destaca en Marc, que defen-
sa que “la justícia no podia limi-
tar-se al temps”.

Com en tot, la pandèmia va
endarrerir el procés, però final-
ment va arribar el dia. En Marc va
volar a Buenos Aires el 18 de
març per poder participar, del
20 al 24, en un congrés sobre drets

humans i crims de lesa humani-
tat com a membre del Col·lectiu
pels Oblidats de la Transició
(COT). El dia 22 va declarar da-
vant la jutgessa Servini com a tes-
timoni i querellant de l’assassinat
del seu germà. Hi va haver tres tes-

timonis més i es va presentar
com a prova el documental Gus-
tau, la Transició al descobert, de
Jaume Domènech. L’objectiu d’a-
questa declaració, que va durar
prop de dues hores, era acusar Ro-
dolfo Martín Villa, ministre de l’In-
terior entre 1976 i 1979, i els dos
policies presumptament involu-

crats en la mort d’en Gustau:
Jose Luis Varela Miras i Francis-
co Martínez Menéndez. Però tam-
bé pretenia denunciar el que va ser
realment la Transició espanyola.

“Gairebé 200 persones van
ser assassinades durant aquella
època”, assenyala en Marc, des-
mentint el mite d’una transició
modèlica cap a la democràcia.
“Aquelles morts formaven part
d’un pla establert pel poder”,
afegeix, posant el focus també en
Joan Carles I com a cap d’estat.
Aquesta tasca de denúncia és la
que porta a terme el COT, que
anima les famílies de totes les víc-
times a presentar el seu cas a la
querella argentina.

“L’Argentina està donant una
lliçó de justícia i de democràcia
a l’estat espanyol”, subratlla en
Marc. Per a ell, tot i que admet
que el procés és llarg, el fet d’ha-
ver pogut declarar a Buenos

Aires li ha transmès la sensació
“que s’està avançant”. Que la
justícia per a la memòria d’en
Gustau, doncs, és més a prop.

“UNA PEDRA A LA SABATA”
La querella argentina, però, re-
quereix col·laboració d’Espanya.
I en aquest sentit, tal com es
queixa en Marc, l’estat espanyol
ha sigut “una pedra a la sabata” en
tot moment. “Fins ara només ha
posat pals a les rodes”, remarca.
Però, tot i aquests mals prece-
dents, no perd l’esperança. 

“El govern espanyol no pot
ignorar la justícia internacional
eternament. En algun moment
haurà de començar a col·laborar.
Seria un exercici d’higiene per a la
democràcia espanyola”, diu en
Marc, que fa 45 anys que lluita
contra la impunitat. “No pots
matar un noi de setze anys i anar-
te’n a casa”, sentencia.

Anna Utiel
BARCELONA

Travessar l’oceà per fer justícia

El cas d’en Gustau ha
obert la porta a jutjar
crims posteriors al 1977
en la querella argentina

Marc Muñoz amb María Servini, la jutgessa de la querella argentina, i amb una pancarta acusant Martín Villa. Fotos cedides

» Gustau Muñoz va ser assassinat als 16 anys per un policia en una manifestació de la Diada de 1978
» El seu germà Marc ha declarat recentment a l’Argentina perquè aquest crim no quedi impune
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La lupa

Fa només 125 anys, construir un edifici al
mig del carrer en alguns indrets de Bar-
celona no només era possible, sinó que
era legal.

L’Eixample d’Ildefons Cerdà va començar a
dibuixar-se fa 170 anys, sobre un territori que
envoltava les muralles de Barcelona, però que
pertanyia a altres municipis com Sants, Hosta-
francs, la Vila de Gràcia o Sant Andreu de Pa-
lomar.

El Pla de l’Eixample de Barcelona es va iniciar
el 1859, però sense comptar amb la jurisdicció so-
bre els municipis que l’envoltaven, així que, per
molt projecte d’Eixample que hi hagués, per a un
promotor o una empresa era més important ali-
near-se, per exemple, al carrer Pere IV o al carrer
del Clot a Sant Martí de Provençals que no pas res-
pectar el traçat d’un futur carrer, que ves a saber
si acabaria passant per allà.

D’aquesta manera, a tots aquells municipis on
Barcelona no podia governar, lluny d’anar facili-
tant-se el desplegament del Pla Cerdà es conti-
nuava construint en espais que haurien d’haver es-
tat reservats per als nous carrers. El 1876 es van
produir les primeres annexions, però no va ser fins
40 anys després de la seva aprovació el 1899, ja ga-
irebé en ple segle XX, que es van integrar els mu-
nicipis més importants com Sarrià, Sant Gervasi
de Cassoles o Sant Martí de Provençals.

La veritable i més radical diferència entre
l’Eixample dret i l’Eixample esquerre té l’origen en
la manca de governança de Barcelona fora del seu
límit municipal fins a principis del segle XX. Els
plànols de l’època mostren un desenvolupament
desigual a banda i banda de la frontera entre Bar-
celona i Sant Martí. L’esquerra de l’Eixample
obeïa estrictament el traçat i la geometria del pro-

jecte, i veia florir als seus carrers els primers edi-
ficis modernistes. Per contra, a la dreta de l’Ei-
xample, aliena a les directrius del Pla Cerdà, hi
campava una certa anarquia, amb algunes excep-
cions de les ments més visionàries.

Tot i això, aquesta visió d’un futur compartit va
precipitar finalment la unió. El Plànol de la Uni-
ficació dels Pobles del Pla de Barcelona, dibuixat
per Ricard Alsina Amils el 1899, segellava un pac-
te ambiciós basat en la seguretat que junts els ani-
ria millor. Certament, hi havia reptes comuns que
transcendien els interessos de cada municipi par-
ticular.

D’una banda, la necessitat imperiosa de sor-
tir de les muralles que asfixiaven una insalubre
Barcelona fuetejada per la tuberculosi. De l’altra,
l’oportunitat de negoci que tots veien a la nova
terra inhòspita, amb nous carrers, nous mitjans
de transport com el tramvia i noves tecnologies
a implantar com el gas o l’electricitat, on l’impuls
de Barcelona a l’Exposició Universal del 1888 pri-
mer, i del 1929 després, acabarien sent deter-
minants.

Els problemes de Barcelona avui no són menors
que els de principis del segle XX; el límit de Coll-
serola, el Besòs, el Llobregat i el mar són les mu-
ralles de llavors. I les comarques del Barcelonès,
el Maresme, el Baix Llobregat i els dos Vallesos,
els seus municipis limítrofs.

Els reptes tampoc són menyspreables. La man-
ca de sòl residencial, la necessitat de naturalitzar
les ciutats i de combatre el canvi climàtic o una po-
lítica de transport metropolità seriosa perquè es-
collir viure a Sant Cugat, a Tiana o al Papiol no pas-
si per pensar en la dependència del cotxe en són
alguns exemples.

Ampliar el tauler de joc és fonamental, i per
això cal canviar també les regles. No hi ha una di-
ferència morfològica real entre Sant Andreu de Pa-
lomar i Santa Coloma de Gramenet, o entre Sant
Adrià de Besòs i Sant Martí, però sí que n’hi ha
d’administrativa i de política. La constatació del
1899 que, sota un mateix govern, les polítiques ter-
ritorials de transport, residencials o d’evolució de
la ciència i la tècnica serien més efectives sembla
topar avui amb moltes dificultats.

L’Àrea Metropolitana de Barcelona, amb 36
municipis i gairebé 3 milions i mig de persones,
es mostra com una torre de Babel amb diferents
interessos i estratègies polítiques.

Assistim ara a la recent aprovació del Pla Di-
rector Urbanístic Metropolità (PDUM), que ha tin-
gut un llarg debat i, com no podia ser d’una altra
manera, un llarg procés participatiu que conclourà
a finals del mes d’octubre amb la presentació d’es-
menes. El PDUM deixa enrere el grapejat PGM del
1976 (sembla que ens agraden els períodes de 40
anys), aquesta vegada amb la mirada posada al
2050, però sense veritables canvis a nivell de go-
vernança política.

L’evidència d’estar davant d’un repte majúscul
va empènyer fa més d’un segle cap a la unificació
dels pobles del pla de Barcelona sota un mateix go-
vern municipal. Avui s’escriuen les pàgines de l’o-
rigen del segon Eixample. El temps dirà si aquest
territori necessitarà una nova alcaldia.

Els problemes de Barcelona 
avui no són menors que els 

de principis del segle XX

NLes millors
perles

Una jugadora de la Queens League rep una falta, cau a terra
i es queixa en català. Abans que l’ajuda i la preocupació, el

que arriba és una imposició molt més important: “Habla en
castellano. Acuérdate de hablar en castellano”, li ordena l’àrbitra.

Agafar un tren perquè et porti a Terrassa i que canviï de
rumb per arribar a Sabadell. Sembla cosa de Rodalies,

però aquesta vegada l’autor de la pífia és Ferrocarrils. Els
passatgers van haver de baixar del tren i retrocedir.

“Som campions de Lliga! El millor equip del món: el Barça”.
Fins aquí, la celebració d’un jove culer als micròfons de

TV3no era gaire destacable. Però el noi es va animar davant la
càmera i va cridar: “Independència! Puta Espanya!”. S’ha fet viral.

Els miracles existeixen. O almenys això pensarà a partir
d’ara un home de Galícia que plorava la mort de la seva

mare i, de cop i volta, la va veure despertar. La dona havia
patit una síncope, però el metge l’havia donat per morta.

LA FOTOTwitter (@FCBarcelona_cat)

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

Mecanoscrit del segon Eixample
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Transformant des dels barris1

2
La màgia i eficàcia d’Oriol Ripol

Marc Serra: “Els fons d’inversió poden ser
part en la transformació d’algunes zones”

Veïns del Poble-sec demanen que es revoquin
les llicències turístiques de l’edifici on viuen

El + llegit líniasants.cat

3

4

5

La gran Festa de l’Arquitectura reivindicarà 
un passeig de la Zona Franca per als vianants

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sants no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

El Sindicat de Barri del Poble-sec
ha donat suport als veïns d’un
bloc de la plaça Santa Madrona
després que la propietat de
l’edifici els volgués expulsar 

el 30 d’abril. Ara, han aconseguit
una pròrroga de sis mesos 
i lluiten per quedar-s’hi.

pàgina 8Sindicat de Barri

Sants Establiments Units va
celebrar el 13 de maig la Mostra

de Comerç al Carrer de
Primavera. Més de 200 parades
al llarg del carrer de Sants van
rebre milers de persones durant
una jornada que va incloure

moltes activitats.
pàgina 20Carrer de Sants

La Fundació Barcelona Comerç
va organitzar el passat

9 de maig la celebració del 
Dia Europeu del Comerç de
Proximitat, amb parades de
botigues al carrer i amb

actuacions de cantants d’òpera
de primer nivell. 

pàgina 20Barcelona Comerç

A les xarxes

@mar_bermjim: Degoteig de denúncies
contra el professor de Blanquerna acusat
d’assetjament sexual i abús de poder. Ja hi
ha 4 denúncies formals presentades.

@afarrasc: D’una cosa estic segur: els tres
candidats a alcalde de Barcelona que no
guanyin dimitiran com a regidors després
de les eleccions. #Municipals2023.

#CampanyaElectoral

@mossos: Investiguem la invasió de
camp d’ahir [14-5-2023] a l’RCDE Stadium
per infracció de la llei de l’esport i per des-
ordres públics i danys.

#InvasióDeCamp #AssetjamentSexual

Safata d’entrada

Ignacio Abella escriu al seu
Regne de la utopia: “I els pe-
riodistes van deixar de per-

seguir i encoratjar polítics de va-
nes paraules, i els poderosos van
ser marginats, oblidats, i els úl-
tims van voler continuar sent úl-
tims… I en aquell mateix instant
va deixar d’haver-hi primers”. 

Quan s’acosten les eleccions,
les assessories indiquen cap a on
han de mirar les paraules per te-
nir cura del futur: polítiques de
la màgia. 

Potser caldria rebel·lar-se
contra certs interessos, malgrat
les seves façanes. La velocitat és
una equivocació que colpeja la
solidaritat, pervers equívoc anar
per davant en la jerarquia de la
competitivitat, de pretendre ser
el guanyador quan l’important
hauria de ser la reciprocitat. El
temps no és l’enemic, com les
drogues de disseny o la medio-

Presses
per Francesc Reina

critat. La celeritat ha destruït
part de la cordialitat, del gau-
di o la reflexió, és una eina dels
potentats per fer callar injus-
tícies i convertir-les en èxits
particulars. Allò que és ràpid
ven, falsifica. 

Però, com més esverament,
el semàfor es tanca; els movi-
ments capritxosos ens fan pe-
rillosament dependents del re-
llotge i del calendari, ens porten
a una esclavitud voluntària,
deia el geògraf Humboldt. Els
nostres salvadors solen fer el
mateix, l’ànsia precipitada va en
contra de la reflexió, de la unió,
forma part de la dominació… 

Som els que més invertim

al ventre matern, qui més tri-
ga de tots els animals a esgo-
tar la infància, però, tanmateix,
quanta urgència per madu-
rar. Si alguna cosa es fa ne-
cessària, és aixecar el peu de
l’accelerador per arribar a al-
gun lloc, la detecció oportuna
dels motius per aconseguir
més bon criteri, la serena har-
monia per esperar que arribin
els bons objectius. 

La base de la convivència és
donar-se les mans per assolir
juntes el premi, perquè ningú
se senti amenaçat per la riva-
litat de l’altre. Entre la llavor i
la recol·lecció, el període just
que porti la certesa. 
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HABITATGE4Diversos veïns d’un
bloc de la plaça Santa Madrona,
al Poble-sec, reclamàven aquest
dilluns a l’Ajuntament que revo-
qui un altre cop les llicències tu-
rístiques de cinc pisos de l’edifi-
ci situat al número 2 de la plaça.
El bloc té 11 pisos, cinc dels quals
tenen llicència turística, i quatre
d’aquests estan habitats.

La propietat, que segons el
Sindicat de Barri del Poble-sec és
una família amb més de 300 pi-
sos a l’àrea metropolitana, va en-
viar un burofax als veïns afectats
a finals de març perquè mar-
xessin el 30 d’abril. Els inquilins
han aconseguit una pròrroga de
sis mesos, però volen que les lli-
cències es revoquin, com ha pas-
sat amb alguns pisos d’un bloc
del carrer Tarragona, a l’Eixam-
ple, ara fa poc, tot i que la justí-
cia inicialment havia donat la raó
a la propietat.

Des del Sindicat de Llogate-
res afirmen que els veïns afectats

“no estan disposats a marxar” i
que per això han decidit unir-se
per negociar nous contractes.

Per la seva banda, l’Ajunta-
ment ha recordat que es va re-
unir amb els veïns la setmana
passada i el regidor del Distric-
te, Marc Serra, ha assegurat que
no deixaran sols els inquilins i

que utilitzaran “totes les eines le-
gals” per evitar que siguin ex-
pulsats del barri.

La tinenta d’alcaldia d’Ur-
banisme, Janet Sanz, ha dit
durant un acte de campanya
electoral que intentaran fer el
mateix que amb el bloc del car-
rer Tarragona.

La compareixença veïnal de dilluns al matí. Foto: Pol Solà/ACN

Polèmica al Poble-sec per les
llicències turístiques d’un bloc
» La propietat va donar al març 30 dies als veïns perquè marxessin
» Els inquilins han aconseguit sis mesos de pròrroga per revocar-ho

Sants es mobilitza pel judici a
un veí pel suport a Pablo Hasél
MOVIMENTS SOCIALS4Ahir el
matí es va celebrar el judici con-
tra en Carles, un veí del barri de
Sants encausat per les protestes
del febrer del 2021 en suport a
Pablo Hasél. Prop de 200 per-
sones el van acompanyar al Tri-
bunal Superior de Justícia de Ca-
talunya per donar-li suport.

La convocatòria de suport al
veí de Sants la van fer diverses
entitats vinculades als movi-
ments antirepressius com Car-
les Absolució (el grup de su-

port del veí), Alerta Solidària o
Olzinelles Absolució.

El judici ha quedat vist per
sentència i la Fiscalia ha man-
tingut la petició de tres anys i
mig de presó per en Carles. Se
l’acusa d’haver mogut tres tan-
ques de plàstic i impedir el pas
dels vehicles policials durant
una manifestació a favor del ra-
per Pablo Hasél. El veí de Sants
nega totalment els fets, mentre
que dos Mossos asseguren que el
van veure movent les tanques.

Concentració en suport d’en Carles. Foto: Twitter (@OlzinellesAbsol)

Urbanisme | Estrenada la plaça de Can Climent
El barri de Sants ha sumat una nova plaça: la de Can Climent. És un espai
al costat de les naus de Can Climent, on s’està construint el tanatori, i ha

servit per transformar l’antic aparcament en una zona lúdica per als veïns.

MEMÒRIA HISTÒRICA4Eliseu
Villalba, nascut l’any 1905 al bar-
ri del Poble-sec, va ser deportat a
Mauthausen a finals del 1940. En
va ser presoner fins al 1945, quan
les tropes aliades van alliberar el
camp. Villalba va sobreviure a
aquell horror, en part perquè sa-
bia tocar el violí i això l’havia sal-
vat de la càmera de gas en diver-
ses ocasions, tal com recordava la
seva filla Maria Lluïsa ara fa un
any, en declaracions a aquest
diari. El 1977, va morir en un ac-

cident de cotxe. Des de divendres
passat, més de 45 anys després de
la seva mort, aquest poble-sequí
té una llamborda Stolpersteine
que el recorda.

Aquestes “llambordes de la
memòria” homenatgen les vícti-
mes del nazisme. La de Villalba es
va instal·lar al número 65 del
carrer Ferlandina, al Raval, un dels
llocs on va viure, i en els pròxims
dies la ciutat s’anirà omplint de
més Stolpersteine. Aquest projecte
compta amb la col·laboració d’ins-

tituts barcelonins i, en el cas de
Sants-Montjuïc, aquest curs hi
participen alumnes de l’Institut
Lluís Vives i l’Institut Escola Arts.
Els primers col·locaran una llam-
borda a la Gran Via de les Corts
Catalanes, 296 (Font de la Guat-
lla) en honor a Amadeu López, su-
pervivent de Mauthausen. Els se-
gons en col·locaran dues: una en
honor a Mercedes Núñez al carrer
Santa Anna, 5 (barri Gòtic) i l’al-
tra en honor a Mariano Carilla al
carrer de les Cabres, 6 (Raval).

Honorar lesvíctimesdelsnazis

La llamborda Stolpersteine d’Eliseu Villalba. Foto: Xavi Caparrós/Ajuntament
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La transformació del parc
de les Tres Xemeneies fi-
nalment s’ha desencallat

després d’acumular retards per la
interminable negociació amb la
propietat dels dos grans edificis
buits. Creu que s’ha arribat a una
bona solució?
Després d’anys de negociacions
amb la propietat, el passat mes de
febrer es va presentar l'acord per
desencallar de forma definitiva la
transformació i millora d'aquesta
zona, sí. Aquest és un bon acord,
amb el qual tothom surt guany-

ant, especialment el Poble-sec.
L'acord permetrà rehabilitar la
plaça, generar espais per a nova
activitat econòmica, disposar
d’un nou equipament municipal
i, vull remarcar-ho, situar-hi un
nou centre de coordinació d’e-
mergències que permetrà millo-
rar la seguretat de l’entorn. A
més, també s'ha desencallat la
instal·lació d'una residència d'es-
tudiants on hi havia la discoteca
Brisas. Es va pactar amb la pro-
pietat que als baixos d'aquesta re-
sidència se cedirà un espai per ge-
nerar un nou equipament per al
barri, que podria ser juvenil. Estic
convençut que aquesta transfor-
mació és una oportunitat per al
Poble-sec i que el nou espai serà
un motiu d’orgull per als veïns i
veïnes de la zona.

Confia que el projecte per a l’es-
pai firal de Montjuïc també per-
metrà tenir una zona que, man-
tenint una part de fira, pugui te-
nir un perfil més veïnal?
Transformar l’espai firal de Mont-
juïc, mantenint l’activitat econò-
mica i obrint-lo als ciutadans, ha es-
tat una de les meves prioritats. S'ha
dut a terme un llarg procés parti-
cipatiu amb tots els actors impli-
cats dels barris del Poble-sec, la
Font de la Guatlla i també de l’Ei-
xample. Hem aconseguit arribar a
un consens gairebé total sobre el
que hi ha d'haver a l'espai firal que
recuperem per a la ciutadania.
Endreçarem tota aquella zona,
impulsem un node de coneixe-
ment i alhora hi projectem equi-
paments necessaris com un nou
CAP o una nova residència de
gent gran. A més, el projecte tam-
bé inclou més habitatge social,
nous espais veïnals i una millor
connexió entre barris. Els socialis-
tes defensem una ciutat que ge-
neri oportunitats per als més joves,
llocs de treball i habitatge asse-
quible perquè no hagin de marxar.
En definitiva, aquest és un projecte
ambiciós que, juntament amb la
recuperació de la Casa de la Prem-
sa per al Poble-sec, posarà la cire-
reta a una transformació en posi-
tiu per als veïns de tot l'entorn.

Seguint amb la zona del Poble-
sec, el moviment veïnal fa anys
que denuncia una “manca crò-
nica d’inversions”. El Pla de Bar-
ris per a aquest indret, que es va
començar a desplegar la prima-
vera del 2021, està anant a un
bon ritme?
El pròxim mandat, com a alcalde,
doblaré el pressupost del Pla de
Barris, destinant-hi un total de 300
milions d’euros per fer una ciutat
més justa i amb 73 barris de pri-
mera. Per això he incorporat Lluís

Rabell a la meva candidatura, com
a gran coneixedor de la realitat i de
les necessitats de tot el territori. En
concret, ara mateix està previst
que al Poble-sec s’inverteixin més
d’11 milions d'euros, després de l'a-
cord que hem comentat del pro-
jecte de les Tres Xemeneies. Així es
garanteix que el barri pugui fer un
salt molt important pel que fa a in-
versió. El Poble-sec s’ho mereix i
crec que els veïns notaran millores
importants en els pròxims anys.

Una altra gran transformació ur-
banística és la de Can Batlló. Pot
garantir que el mandat que ve, si
és alcalde, quedarà definitiva-
ment acabada?
El parc de Can Batlló està en mar-
xa i la intenció és acabar-lo dins del
termini previst, aquest mateix
2023. Això dependrà de l’evolució
amb les restes arqueològiques
que hi ha en aquest espai, un ele-
ment que mai és fàcil de preveure.
Però de moment mantenim el
compromís d’anar tan ràpid com
ens deixin. Hi estarem a sobre.

Sants-Montjuïc és un dels distric-
tes on sovint hi ha més conflictes
relacionats amb els desnona-
ments i els habitatges ocupats.
Què pot fer més l’Ajuntament per
combatre aquesta problemàtica?
El gran problema de Barcelona en
aquest moment és la manca d’ha-
bitatge accessible. Així ho he ex-
pressat i és en aquesta línia que es-
tem treballant amb el meu equip

per fer que la nostra sigui una ciu-
tat d’oportunitats per a tothom. Per
exemple, hem presentat el Pla 500
per incentivar els petits propieta-
ris a posar els seus pisos en llogu-
er, proporcionant-los seguretat ju-
rídica. Ampliar el parc d’habitatge
de lloguer assequible és una solu-
ció per a moltes famílies que ne-
cessiten un habitatge, però alhora
evita ocupacions, perquè redueix
els pisos buits. I és que des del PSC
volem una ciutat d’ordre. Per tant,

cal actuar de forma contundent
contra les ocupacions delinqüen-
cials. En aquest sentit, hem dema-
nat que les comunitats de propie-
taris puguin denunciar les ocu-
pacions, que calgui un document
legal que acrediti la titularitat de la
propietat o del lloguer i, sobretot,
que s’escurcin els terminis de des-
allotjament a un màxim de 72 ho-
res. El nostre objectiu és protegir els
petits propietaris i les famílies més
vulnerables, que són víctimes de
les màfies. 

Com?
La nova Llei d’habitatge contem-
pla mesures per protegir les fa-
mílies en situació de necessitat.

Nosaltres anem a l’arrel del pro-
blema, millorant les condicions
de vida dels ciutadans. La citada llei
estableix límits a l’augment del llo-
guer i també sistemes de media-
ció per a les persones més vulne-
rables que tinguin problemes per
pagar-lo. Ara bé, insisteixo que
també em preocupa el problema
de les ocupacions delinqüencials,
les que impulsen les màfies i que
generen problemes de convivèn-
cia al barri. Contra això actuarem
amb totes les eines policials i tota
la força de la llei per garantir l’or-
dre. De fet, com els deia, jo mateix
he proposat un canvi legal perquè
les comunitats de propietaris pu-
guin denunciar aquestes ocupa-
cions, contra les quals és molt im-
portant reaccionar amb la màxima
rapidesa possible.

Una qüestió que en els darrers
mandats no s’ha encarat és quin
ha de ser el futur de Can Vies. Què
farà vostè si és alcalde? L’ender-
rocarà o creu que és un espai
que cal mantenir?
Aquesta va ser una de les pitjors
herències de Xavier Trias com a al-
calde. Tinc molt clar que Can Vies
és un espai que no permetré que
sigui motiu de conflicte per a la
convivència al barri. Durant el
mandat de Trias, aquest va ser un
dels grans problemes d’espai pú-
blic, perquè després de generar un
gran conflicte va acabar cedint a
les demandes dels okupes. Si soc
alcalde, això no passarà. 

Jaume Collboni / Candidat del PSC a l’alcaldia de Barcelona

Jaume Collboni esprem les últimes setmanes abans de les eleccions
municipals del pròxim 28 de maig. En aquesta entrevista amb

Línia Sants, el candidat del PSC a l’alcaldia de Barcelona repassa 
les principals qüestions que han marcat el mandat al districte.

A. Nadeu / A. Ribas
Fotografia: J. Chichelnitsky

“El parc de Can Batlló
està en marxa i la
intenció és acabar-lo
aquest mateix 2023”

Perfil | A la tercera va la vençuda?
Jaume Collboni lidera per tercera vegada la llista del PSC per a les eleccions
municipals de Barcelona. El 2015 va obtenir només 4 regidors, el 2019 els va

doblar (8) i ara les enquestes el situen entre els candidats amb opcions de guanyar.

“Està previst 
que al Poble-sec
s'inverteixin més 
d'11 milions d'euros”

“Cal actuar de
forma contundent
contra les
ocupacions
delinqüencials”
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Creu Coberta
Dia Europeu del Comerç de Proximitat

n La plaça de Sant Jaume va
ser l’escenari el passat dia 9
de maig de la celebració del
Dia Europeu del Comerç de
Proximitat i la reclamació per a
Barcelona de la Capitalitat Eu-
ropea del Comerç. El presi-
dent de l'eix Creu Coberta va
ser-hi present, com a vicepre-
sident de Barcelona Comerç i
secretari general de Vitrines
d’Europe, entitats que es van
manifestar amb un acte de
desplegament d’una bandera
gegant d’Europa, i la interpre-
tació de l’Himne a l’Alegria de
Beethoven i el Cant dels
Ocells, interpretats per una
vintena de cantants d’Òpera
Jove de Catalunya, l’entitat or-
ganitzadora d’Òpera al Co-
merç des de fa cinc anys, i que
també va sorgir d'una idea de
l'eix Creu Coberta. 

Durant la tarda, a Creu Co-
berta, algunes de les botigues
van treure l'aparador al carrer,

participant de la festa i compar-
tint amb el veïnat l'objectiu de
fer possible la Capitalitat euro-
pea del comerç a Barcelona. A
més, la cantant Natasha Tupin
ens va acompanyar tota la
tarda cantant diverses àries, en
el marc del projecte d'Òpera al
Comerç.

Vitrines d’Europe, com a
confederació de comerciants
d’arreu del continent, i Barce-
lona Comerç, com a federació
dels eixos comercials de Bar-
celona, aconseguiren el pas-
sat febrer la creació de la
Capitalitat Europea del Co-
merç al Parlament Europeu
després d’una sessió plenària
a Estrasburg. Amb l’acte del
nou de maig, segons Lluís Lla-
nas, secretari general de Vitri-
nes d’Europe i vicepresident
de Barcelona Comerç “volem
demostrar que Barcelona és la
punta de llança a Europa en la
defensa dels drets del comerç

de proximitat, la defensa d’un
model comercial concret, i
d’una forma d’entendre les
ciutats. El comerç és cohesió
social, i sense comerç, Europa
no tindria sentit ni història”.

L’acte central, que es va ce-
lebrar al mig de la plaça de
Sant Jaume, va comptar amb
el suport i l’organització de la
Delegació de les institucions
europees a Barcelona, i es va
aconseguir desplegar una ban-
dera de gairebé 500 metres
quadrats, amb la col·laboració
de més de 20 cantants d’Òpera

Jove Catalunya, alumnes de
diverses escoles de la ciutat i
autoritats polítiques, a més del
president de Barcelona Co-
merç, Pròsper Puig, i patrons
de l’entitat. Van presidir l’acte,
per part de l’Ajuntament, la re-
gidora de Comerç de Barce-
lona, Montserrat Ballarín, i per
part de la Generalitat, el direc-
tor general de Comerç de Ca-
talunya, Jordi Torrades. Un
cop desplegada la bandera, els
cantants van interpretar les
dues peces de les quals es
componia l’acte, acabant amb
aplaudiments per part dels
congregats.

Segons Llanas, “cal posar
en valor el comerç de proximi-
tat i contribuir a la conscien-
ciació col·lectiva de la seva
importància, en l’àmbit econò-
mic i social. Preservar el co-
merç és preservar l’estil de
vida europeu, i el model de les
seves ciutats”.

“El comerç és 
cohesió social, 
i sense comerç, 
Europa no tindria
sentit ni història”
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&
el primer gran festival dedicat al plat estrella 
de la gastronomia italiana 
De la mà de PLEISURE
Events & Communication i
Bravas Barcelona, del 2 al 5
de juny veurà la llum la pri-
mera edició del Pizzas Fest by
Mahou, un festival que reunirà
les pizzes d’alguns dels restau-
rants italians més destacats de
Barcelona i l’Hospitalet, música
en directe, DJ i diverses activi-
tats gastronòmiques a La
Farga de l’Hospitalet.

Da Nanni, Luigi, Mama,
Messie Pizza Sin Gluten, Muri-
vecchi, Buon Appetito, Bellillo i
Spacca Napoli són els primers
confirmats entre els 14 restau-

rants que participaran a Pizzas
Fest oferint un total de 28 va-
rietats de pizza diferents en
aquesta gran festa de la pizza
que s’estendrà en més de
8.500 metres quadrats.

Hola Raffaella (tribut a Raf-
faella Carrà), Music by sr.
Mussol, Glove Party DJ set,
Telexketch (Maccaroni Radio)
i Los Carosones formen part
de la programació musical in-
tegrada per DJ i grups de mú-
sica en directe. El públic
assistent, a més, podrà partici-
par en tallers de pastar o de
fer girar massa, tastos de

cervesa o maridatge de
pizza i cervesa, entre d’altres.
L’accés al Pizzas Fest és

gratuït i l’entrada es pot desca-
rregar ja al web www.pizzas-
fest.com. 

L’aforament de l’esdeveni-
ment és limitat i es completarà
per ordre d’arribada. Per ga-
rantir-se l’accés hi ha l’opció de
reservar l’entrada comprant un
menú anticipadament (promo-
ció limitada).

TOTA LA INFORMACIÓ ES POT 
TROBAR AL WEB

Neix Pizzas Fest by Mahou, 
Amb 28 
varietats 
de pizza, 
activitats 
i música 
en directe

poble-espanyol.com
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Si llegeixes aquestes línies
i tens pensat anar a votar
el pròxim 28 de maig, es-
taràs escollint molt més

que l’alcalde o l’alcaldessa del teu
municipi. Encara que resulta for-
ça desconegut, aquests comicis te-
nen una transcendència que tras-
passa els límits de les ciutats i dels
pobles. A més de consells comar-
cals i diputacions, també s’escullen
els integrants que formaran part
del Consell i la presidència de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), és a dir, les persones
que dirigiran les polítiques al ter-
ritori més poblat de Catalunya. 

Ara, els més espavilats diran:
“Però això fa anys que passa, oi? No
es tracta de cap novetat”. Tenen raó,
però no del tot. De l’AMB en de-
penen, entre altres, els transports,
els residus, l’ordenació territorial
dels 36 municipis que la conformen
o la gestió de nombrosos espais,
com les platges, la serra de Collse-
rola o la llera del Besòs. A més, hi
ha temes que avui dia van més en-
llà de les competències dels muni-
cipis. Quanta població viu a Bar-
celona i treballa a l’Hospitalet?
Quanta gent ha marxat de la capi-
tal catalana a Badalona o Ripollet
perquè no pot pagar l’habitatge? 

En aquest sentit, quan anem a
votar als comicis municipals tria-
rem els representants –regidors i
alcaldes–que més tard escolliran
qui conforma el Consell Metro-
polità, l’òrgan que s’encarregarà de
posar fil a l’agulla a aquests temes.
Això no és cap novetat. Malgrat
tot, hi ha quelcom que està can-
viant i que fa més importants que
mai les eleccions del 28 de maig.

El passat mes de març, Jordi
Martí Grau, vicepresident de l’À-
rea de Planificació Estratègica a
l’AMB, explicava en una confe-
rència a l’Espai Línia que governar
significa transferir rendes. “Treu-
re diners d’on n’hi ha més per po-
sar-los on n’hi ha menys”, deia.
Mentre que altres organitzacions
com la Diputació presten serveis
als municipis, des de fa un temps
l’AMB està fent polítiques que
tenen una nova dimensió. “Fins
ara s’hi havia resistit molt, però ac-
tualment l’AMB comença a fer po-
lítiques com la Zona de Baixes
Emissions, la unificació tarifària al
transport públic o el Pla de Barris
Metropolità”, va assenyalar Mar-
tí Grau. Dit d’una altra manera, ha
passat de gestionar a governar. 

A més d’això, cal tenir en
compte un altre fenomen: el pres-
supost. El 2022, la partida de
l’AMB va augmentar un 13%, si-
tuant-se en els 2.470 milions d’eu-
ros anuals. És, per darrere de la
Generalitat i de l’Ajuntament de
Barcelona, el tercer organisme
amb més capacitat d’intervenció
de Catalunya. A les eleccions, per
tant, també es decidirà com s’han
de gestionar aquests milions. 

CAMPANYA SENSE INTERÈS
Tot i la seva importància, durant la
campanya segurament no senti-
rem ni un candidat que parli de les
polítiques que cal posar en marxa
a la metròpoli. Així ho reconeixen

els mateixos implicats. “Ni a mi ni
a ningú ens sentireu parlar de
quines són les nostres propostes
metropolitanes”, afirmava l’alcal-
de del Prat i candidat dels comuns
Lluís Mijoler en to crític en una en-
trevista al Línia. De la mateixa ma-
nera, l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, considera que “a
Cornellà s’ha de parlar de Corne-
llà, i la gent, quan va a votar, ha de
votar pel seu municipi”. 

El coordinador general del Pla

Estratègic Metropolità de Barce-
lona (PEMB), Oriol Estela, es
mostra preocupat per aquesta
manca de debat sobre la metrò-
poli. “Estaria molt bé que els par-
tits ens expliquessin quines són les
propostes i el seu pla per al con-
junt del territori, perquè hi ha mol-
tes qüestions que tenen afectació
més enllà del límit municipal”, afir-
ma Estela tot referint-se a temes
com la sequera o el canvi climàtic. 

Alhora, considera que aquest
debat hauria de ser encara més im-

portant a la capital catalana, ja que
és la ciutat que té més pes en mo-
bilitat i activitat econòmica. “En els
debats que he vist dels candidats
de Barcelona, en la majoria dels ca-
sos no mencionen el fet metropo-
lità si no se’ls interpel·la directa-
ment al respecte”, lamenta Estela.
“A Barcelona, si els costa sortir fins
i tot de l’Eixample, imagina’t si han
de parlar de problemàtiques que
van més enllà”, critica. 

És per tot això que el coordi-
nador general del PEMB consi-

dera que els partits “haurien de
presentar un mínim de progra-
ma”, i per aquest motiu, des del
diari Línia hem volgut esbrinar
què planteja cada formació a es-
cala metropolitana. 

NOMÉS UN PROGRAMA
Després de preguntar-ho a les for-
macions més destacades del terri-
tori, només hem rebut un únic pro-
grama electoral pròpiament dit
per a l’AMB. Es tracta del dels co-
muns, que han treballat en un ex-

Actualment, el partit que té més representació a l’Àrea Metropolitana de Barcelona és el PSC. Foto: AMB

A més de votar qui governarà els municipis, el pròxim 28 de maig els ciutadans 
de la metròpoli triaran de forma indirecta els seus representants al Consell
Metropolità de l’AMB. En aquest reportatge expliquem qui té programa 

electoral explícit per al territori i qui no, i quines són les propostes dels partits.

Unes eleccions sense
campanya electoral
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n Potser el repte més important de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB), abans de poder gestionar de
forma eficaç qüestions com l’habi-
tatge, la promoció econòmica o el
canvi climàtic, és el de definir-se. És
un òrgan de gestió o un òrgan polí-
tic? Per això, tal com expliquen Rosa
Suriñach, d’ERC, o Lluís Mijoler, dels
comuns, s’ha de debatre sobre si ha
de ser la ciutadania qui esculli per
elecció directa els seus represen-
tants metropolitans o no. A més, s’ha
de discutir si la ciutadania ha de triar
qui presideix l’AMB, un càrrec que

actualment ocupa Ada Colau i que
tradicionalment exerceix l’alcalde de
Barcelona. “Si l’administració gestio-
na recursos, ha de ser la ciutadania
qui decideixi com s’han de gestio-
nar”, apunta l’alcalde del Prat per
afegir que “cal cedir competències a
l’AMB i alhora demanar més compe-
tències per als ajuntaments”. Per la
seva banda, Suriñach afirma que
“ERC està disposada a replantejar la
governança” per tal de donar “més
pes polític a l’AMB”.

No tothom considera aquesta
possibilitat. Antonio Balmón, del
PSC, n’és un ferm detractor. “No cal
enredar-ho més, sinó actuar”, afirma.
“L’elecció directa és perdre el temps,

quan el que s’ha de fer és treballar
en el dia a dia”, afegeix. Tot i que dins
de la seva formació hi ha veus que
consideren el debat, el cert és que en
general els socialistes veuen l’AMB
com una diputació de nivell metro-
polità. Té sentit que així sigui, ja que
amb l’actual model el PSC acumula
gairebé el 48% dels consellers me-
tropolitans i, per tant, el sistema d’e-
lecció a través dels regidors benefi-
cia la seva presència i poder a l’AMB.

En una línia similar s’expressen
altres veus, com la de Xavier García
Albiol, del PP. El candidat a l’alcaldia

de Badalona considera que votar
“no és una prioritat”. “No crec que
existeixi un sentiment metropolità,
ja que l’AMB és més una figura políti-
ca administrativa que, això sí, té
molt valor”. També ho fa Xavier Trias,
que veu aquest òrgan com un gestor
entre interessos de les ciutats.

Més enllà de desitjar un sistema
d’elecció directa metropolità o no,
cal reflexionar sobre qui voldria vo-
tar en unes eventuals eleccions me-
tropolitanes. “Pel que hem vist, la
gent no ho vol, a no ser que s’elimi-
nin altres nivells d’elecció”, diu Oriol
Estela, del PEMB, citant un estudi de
la Fundació Carles Pi i Sunyer. En al-
tres paraules, ens fa mandra votar.

El gran debat

haustiu document amb un cente-
nar de mesures concretes, entre les
quals Mijoler destaca les que tenen
a veure amb els drets socials. “Cal
aconseguir la cohesió social del Be-
sòs i del Llobregat”, afirma l’alcal-
de del Prat. A més, considera que
s’ha de lluitar contra la gentrifica-
ció, que “ja és metropolitana”. 

Tal com deia Martí Grau, els
comuns aposten per una entitat
metropolitana que governi i que al-
hora homogeneïtzi polítiques com
la de les Zones de Baixes Emis-
sions, els plans contra la sequera
o la preservació dels espais natu-
rals. En aquest sentit, l’alcalde
del Prat afirma que “els ajunta-
ments no poden resoldre molts te-
mes sols, com per exemple la pro-
moció econòmica”, perquè això
podria derivar en una lluita entre
ells. Així, considera que potenciar
l’AMB permetria “promoure no-
ves centralitats” i evitar que terri-
toris com el Baix Llobregat “sigu-
in el pati del darrere de Barcelona”.

En realitat, els grans reptes
que esmenta Mijoler són sem-
blants als que altres formacions ci-
ten. L’única diferència és que
aquestes darreres no tenen pro-
grama explícit al respecte i, per
tant, la possibilitat dels ciutadans
de saber amb exactitud les seves
propostes és molt menor. 

LÍNIES MESTRES
El 17 d’abril, els alcaldes més des-
tacats del PSC a la metròpoli es re-
unien a Santa Coloma per mostrar
un gran acord metropolità. En
l’acte es van esbossar les línies ge-
nerals que hauria de seguir la re-
gió en els pròxims anys. Segons els
socialistes, són tres els camps en els
quals treballar: mobilitat sosteni-
ble, habitatge assequible i pro-
moció econòmica. “Cal enfortir
l’oferta de mobilitat pública, que
està al centre de la lluita mediam-
biental, i teixir una política d’ha-
bitatge basada en la rehabilitació i
la construcció d’habitatges asse-
quibles”, explica Balmón. “El mús-
cul municipal no és suficient, i per
això cal canviar d’escala”, afegeix. 

Per la seva banda, ERC també
va fer una trobada similar ano-
menada Conferència Metropoli-
tana el febrer passat. La formació,
que amb apostes com la de Gabriel
Rufián presentant-se a Santa Co-
loma vol millorar la seva presèn-
cia a l’àrea metropolitana, comp-
ta amb un programa marc del que
anomena “la Catalunya sencera”.
El document contempla propos-
tes per als municipis de les àrees
metropolitanes en general sense
especificar si són la de Barcelona,
la de Lleida o la de Girona. Sigui
com sigui, Rosa Suriñach, d’ERC

“A Barcelona, si als
candidats els costa
sortir fins i tot de
l'Eixample, imagina’t 
si han de parlar de
problemàtiques que
van més enllà de la
ciutat”, diu Oriol Estela

Barcelona, explica que el repte
més important que entoma la re-
gió és el de l’habitatge, i per això
proposa, entre altres, convertir
sòl industrial en terreny edificable
i impulsar l’IMPSOL, l’empresa
metropolitana d’habitatge. A més,
considera que cal millorar la mo-
bilitat enllaçant els límits entre els
municipis amb bicicletes.   

Altres formacions també iden-
tifiquen aquestes problemàtiques,
però no han fet tants esforços
per definir els seus argumentaris.
El PP, per exemple, entoma la
campanya des del vessant muni-
cipal, i per això no té cap docu-
ment de mesures per a la metrò-
poli. L’alcaldable per Badalona Xa-
vier García Albiol considera que,
en termes territorials, la seva ciu-
tat ha de “recuperar l’estabilitat po-
lítica per tornar a ser un referent”
i “transformar la C-31” perquè dei-
xi de “dividir el municipi”. 

Fa el mateix Xavier Trias a
Barcelona. La seva llista no ha pre-
sentat cap programa metropoli-
tà explícit, però aposta per una
AMB que gestioni les relacions en-
tre municipis i no pas per un ens
que dicti polítiques. “No és una
eina política clàssica, sinó de ges-
tió de serveis i d’entesa entre
municipis”, afirma l’exalcalde i
candidat de Trias per Barcelona. 

CRÍTICS AMB L’AMB
Potser la proposta més allunyada
de la resta és la de la CUP. La for-
mació anticapitalista vol la “disso-
lució de l’AMB”. “És un organisme
opac i una menjadora de recursos
que es reparteixen els barons so-
cialistes”, diu la candidata per Bar-
celona Basha Changue. Per a la
CUP, els grans reptes als quals s’en-
fronta el territori haurien de re-
soldre’s amb diàleg entre els dife-
rents ajuntaments d’una zona i no
pas amb un organisme centralitzat.
“Els municipis han de poder man-
comunar serveis en funció de les
necessitats”, afirma Changue.

També es mostra crítica Anna
Grau, de Ciutadans a Barcelona.
“No tenim una entitat vertebra-
dora, però, en canvi, paguem so-
bresous i impostos injustos”, diu.
“L'AMB és un cementiri d'ele-
fants i de mala gestió, quan podria
ser una plataforma de col·labora-
ció publicoprivada i l’espina dor-
sal que cohesioni els municipis”.

Una varietat d’opinions que de-
mostren que el debat metropolità,
encara que ningú en parli, és més
viu que mai. 

Tot i que la majoria dels
partits coincideixen 
en quins són els reptes
que afronta l’àrea
metropolitana, només
un ens ha fet arribar un
programa electoral
explícit per al territori

Hi ha qui aposta per escollir els consellers
metropolitans i la presidència de l’AMB per elecció

directa i qui hi està fermament en contra

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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EL DEBAT DELS ‘NÚMEROS DOS’ DE BARCELONA
Alamany (ERC), Martí Grau (comuns), Gay (PSC) i Munté (Trias per BCN)

Quatre números dos dels partits
amb opcions de governar Barce-
lona després de les eleccions mu-
nicipals del 28 de maig. Dues ho-
res de debat. Quatre grans temes
sobre la taula. Moltes idees, pro-
postes i, perquè no dir-ho, dards
enverinats. La tarda de dimecres
10 de maig, Elisenda Alamany
(ERC), Jordi Martí Grau (co-
muns), Maria Eugènia Gay (PSC)
i Neus Munté (Trias per Barcelo-
na) van participar en el debat
electoral organitzat pel Línia a
l’Espai Línia i conduït pel director
editorial del diari, Arnau Nadeu. 

ELS TEMES QUE IMPORTEN
Amb freqüència, les qüestions
que es tracten en campanya res-
ponen a les agendes polítiques dels
partits. Per aquest motiu, en el de-
bat a quatre, el diari Línia va vo-
ler trencar aquesta dinàmica i va
proposar a les mans dretes dels
caps de llista abordar el que de
debò interessa la població. Com?
Doncs ben senzill: amb dades. Se-
gons l’últim baròmetre municipal,
del desembre passat, els temes
que més preocupen la ciutadania
de la capital catalana són la inse-
guretat, la neteja, l’accés a l’habi-
tatge i la mobilitat.

En aquest sentit, els polítics,
acostumats a debatre en altres
termes, no van poder escapar de
la veritable actualitat de la capi-
tal catalana, tot i que de vegades
ho van intentar. Martí Grau deia

que la neteja no preocupa tant la
ciutadania, Munté afirmava que
les ocupacions il·legals de pisos
són un problema principal, Ala-
many se centrava en el turisme i
denunciava que la ciutat està en
venda i Gay treia pit de la Barce-

lona olímpica del PSC. Sigui com
sigui, els ponents es van adaptar
al debat suggerit i els espectadors
van poder escoltar què proposa
cada formació en allò que de
debò els interessa. Una estranya
sort per a una sala que es va om-
plir de gom a gom. 

ESTRATÈGIES DE CAMPANYA
Més enllà del que es va dir, el de-
bat també va ser útil per veure qui-
nes estratègies seguirà cada par-
tit en aquesta campanya electoral.
Les diferents tàctiques que els
candidats van defensar amb més
o menys fortuna i que en les prò-
ximes setmanes seran recurrents
en altres debats es poden resumir
a tall de titular.

Alamany, d’ERC, critica l’he-
rència del govern actual format
pels comuns i el PSC i es propo-
sa com l’opció de renovació per
l’esquerra. Martí Grau, per la seva
banda, es mostra com el repre-
sentant de la continuïtat del mo-
del iniciat el 2015. Gay, dels so-
cialistes, intenta desvincular-se
de qualsevol relació amb la for-

mació d’Ada Colau, tot i que el
PSC ha governat el mandat amb
ella. I Munté mira de capitalitzar
el vot anti Colau i encarna l’opció
de trencament amb els vuit anys
de govern de l’alcaldessa.

FÍLIES I FÒBIES
Així mateix, durant el debat tam-
bé es van poder observar les filies
i les fòbies de cada partit, és a dir,
l’antesala que permet intuir com
podrien teixir-se els pactes l’en-
demà dels comicis. Alamany i
Martí Grau, tot i les diferències, no
amagaven la seva proximitat i
camaraderia. Semblaria que els
socis de govern en els darrers anys
han estat ERC i els comuns i no
pas aquests últims i els socialistes. 

De fet, Martí Grau va ser molt
dur amb Gay. No va desaprofitar
cap oportunitat per atacar-la i
fins i tot ironitzar amb les seves in-
tervencions i les xifres que la so-
cialista portava apuntades. El
malestar dels comuns amb els
seus –encara avui– socis de go-
vern es palpa a l’ambient després
que Jaume Collboni abandonés

l’Ajuntament de Barcelona el ge-
ner passat per dedicar-se a temps
complet a la cursa electoral.

Per la seva banda, Alamany,
encara que va ser contundent
amb la gestió del govern, va pre-
ferir atacar el PSC. Sembla que la
distància ideològica entre ERC i els
comuns no és gaire gran, ara que
el procés independentista viu ho-

res baixes, i el que distancia amb-
dues formacions són potser més
les formes que no pas el fons.

Gay, al seu torn, no volia de-
cantar-se ni cap als comuns ni
cap a Trias per Barcelona. Té sen-
tit, ja que el PSC podria formar
govern tant amb uns com amb al-
tres, en funció dels resultats.
Amb tot, aquesta posició equi-

distant va fer que Gay fos l’ob-
jectiu de les crítiques dels seus ri-
vals en més d’una ocasió. L’es-
tratègia de Collboni de deixar l’A-
juntament i mostrar-se crític
amb els comuns malgrat seguir-
hi governant va ser una diana fà-
cil a la qual tots els candidats van
disparar, titllant la situació d’in-
congruent.

Pel que fa a Munté, la més mo-
derada dels quatre, va assumir
l’estratègia de mirar-se com el
PSC, els comuns i ERC es bara-
llaven. Com es diu col·loquial-
ment, la seva formació no té ca-
dàvers a l’armari, només quatre
anys d’alcaldia de Xavier Trias en-
tre el 2011 i el 2015, i per això la
seva posició en el debat va ser la
més còmoda dels quatre. Sempre
és senzill veure com els altres es
barallen. Però ja ho diu la dita cas-
tellana: els que es barallen es de-
sitgen. Potser per això cap dels
candidats d’esquerres va tendir-li
gaire la mà –amb alguna excep-
ció puntual de Gay–. Ara bé, ja se
sap que la política, de vegades, fa
estranys companys de llit.<

Albert Alexandre
BARCELONA

Confrontats pels problemes reals
» Les principals preocupacions de la ciutadania segons el baròmetre municipal van centrar el debat

» L'Espai Línia va presenciar les fílies i les fòbies dels quatre partits amb opcions de governar

Alamany (ERC), Martí Grau (comuns), Gay (PSC), Munté (Trias per Barcelona) i Nadeu, director editorial del Línia. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Es van poder veure 
les estratègies que

seguiran ERC, comuns,
PSC i Trias per BCN 

en la campanya

Els ‘números dos’ 
van adaptar-se a un

format de debat
allunyat de la seva

agenda política

El debat dels ‘números dos’ de Barcelona
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4Un de cada quatre barcelonins creu que la in-
seguretat és el principal problema de Barcelona.
Martí Grau, però, va defensar que s’han “reduït
un 16% els delictes respecte al 2019”. “Dir que Bar-
celona és insegura és exagerat”, va afegir. 

Gay, tot i que el seu partit ostenta la regido-
ria de Seguretat, es va situar als antípodes del dis-
curs de Martí Grau i va criticar els comuns en
aquest apartat. “Calen més mesures”, deia. Era la
mateixa opinió de Munté, que va afirmar que no
s’està “afrontant la inseguretat” i que quan Xavier
Trias va ser alcalde aquest problema “només pre-
ocupava el 3,4% de la població”. 

Alamany també va criticar la gestió del govern
en aquesta matèria. “S’ha gestionat a mitges i s’ha
menystingut la ciutadania”, va dir per afegir que
el PSC té “molta barra criticant una tasca que ha
liderat Albert Batlle”.<

Inseguretat El minut d’or

“La gent no vol continuar
igual. Cal posar les bases
d’una nova Barcelona. Vo-

lem obrir la ciutat, però això
no vol dir posar-la en venda.

L’alternativa no és tornar al passat”

ELISENDA ALAMANY“
“Barcelona viu una trans-
formació econòmica, so-
cial i urbanística. Trias és
l’antimodel i vol desmuntar-
ho tot. Per garantir la transfor-
mació, cal que Colau continuï”

JORDI MARTÍ GRAU

“Apostem per una ciutat
ordenada, que conciliï els
interessos de la ciutadania

i que no els confronti. Hem
de construir una Barcelona sos-

tenible que generi prosperitat i igualtat” 

MARIA EUGÈNIA GAY

“Barcelona no funciona
bé i la ciutadania vol un
canvi. El canvi és Trias. Cap
dels altres partits, malgrat
que facin veure que no es conei-
xen, és canvi. Són més del mateix”

NEUS MUNTÉ

1
4L’única ocasió en què Gay va defensar la tasca
de l’Ajuntament va ser en el debat de la neteja. La
socialista va argumentar que si la ciutat està bru-
ta és pels problemes que hi ha hagut amb la nova
contracta del servei de neteja. “Hem de mirar qui
n’ha tingut la responsabilitat i posar més mitjans
tècnics i humans en aquest servei”, va afirmar. El
mateix Martí Grau explicava abans que ella que la
pandèmia havia endarrerit la posada en marxa del
nou servei i afegia que “ara es començaran a veu-
re els efectes de la nova contracta”.

Els arguments no van convèncer Alamany. “Els
comuns tendeixen a aigualir els problemes”, va dir
per afegir que “Barcelona no s’acaba d’agradar, i
per això calen mesures”. Per a Munté, “la ciutat
segueix bruta i els contenidors sobresaturats”. A
més, va atacar el porta a porta i va dir que no fun-
cionarà en una ciutat “densa com Barcelona”.<

Neteja2

4Quan els comuns van arribar al poder municipal
ho van fer dient que solucionarien el problema de
l’habitatge. Alamany va utilitzar aquesta qüestió
per atacar la formació d’Ada Colau. “No heu fet
res del que dèieu que faríeu, i la prova és que en
quatre anys el preu del lloguer ha augmentat un
40%”, va criticar. En la mateixa línia, Munté va
afirmar que “no s’ha fet res del que es prometia”
i va considerar que “cal un gran consens i no po-
sar tota la responsabilitat en els propietaris”.  

Martí Grau va negar la major i va dir que el go-
vern hi ha posat fil a l’agulla amb mesures com la
d’obligar qualsevol nova promoció a tenir un 30%
d’habitatge de protecció. Per la seva banda, Gay
va afirmar que aquesta mesura no ha funcionat
i va explicar que des del PSC s’impulsarà la
construcció de “70.000 pisos públics i privats”. Els
seus oponents van titllar la mesura de faraònica.<

Habitatge3
4Martí Grau va avisar: “La contaminació s’ha re-
duït, i per això els canvis en mobilitat han vingut
per quedar-se”. Alhora, va assegurar que la població
“vol que es pacifiquin els carrers”. Malgrat això, Gay
no veia clar el seu posicionament. De fet, va afir-
mar que cal “fomentar el transport públic i la mo-
bilitat elèctrica” i va fer esment a un dels punts més
importants de la campanya del PSC en el terreny
de la mobilitat: “Apostarem per fer espais verds
als interiors d’illa com preveia el pla Cerdà”. 

En aquest àmbit, Alamany va acusar el govern
municipal de ser poc ambiciós en els seus plans
i va afirmar que cal “una autèntica pacificació dels
carrers que arribi a tots els barris de la ciutat”.
Munté es va mostrar més crítica i va asseverar que
les superilles estan creant “carrers de primera i de
segona”. A més, va acusar el govern municipal d’es-
tar portant la ciutat al “col·lapse”.<

Mobilitat4

El debat dels ‘números dos’ de Barcelona
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Maragall aposta per tenir
un comissionat per la llengua
CATALÀ4“ERC serà l’eina de re-
cuperació massiva del català”.
Així ho ha promès el candidat re-
publicà a l’alcaldia, Ernest Mara-
gall, fent referència a les seves pro-
postes culturals i lingüístiques, on
destaca la creació de la figura
d’un comissionat per la llengua. 

Si aconsegueix ser alcalde, ha
dit Maragall, capgirarà la ten-
dència del govern de BComú i
PSC d’“abandonar” la qüestió de
la llengua. El cap de files d’ERC
també creu que el català ha de
ser l’idioma “prioritari” als plens

de l’Ajuntament, però donant
“ple respecte” al dret de cadas-
cú a parlar amb la llengua que
consideri. 

En paral·lel, Maragall ha la-
mentat el retrocés del català a
Barcelona i ha acusat el candidat
del PSC, Jaume Collboni, d'anar
"a cavall de l'onada del mercat"
o dels missatges que li arriben de
Madrid pel que fa a la llengua.

També ha exigit que la Di-
putació de Barcelona s’incor-
pori al Consorci per a la Nor-
malització Lingüística (CNL).

URBANISME4L’actual alcal-
dessa i cap de files de Barcelona
En Comú, Ada Colau, ha promès
estendre el model Superilla als
deu districtes de la ciutat. Jun-
tament amb la número 3 de la
candidatura, Janet Sanz, ha re-
fermat l’aposta pel model Supe-
rilla Barcelona i ha negat que
aquesta estratègia urbanística
plantegi actuacions “aïllades”. 

Colau i Sanz han presentat
una vintena de transformacions
de carrers i avingudes que es po-
drien enllestir el 2030, com ara
la rambla del Carmel, la rambla
Prim, el carrer Balmes, la ronda
Sant Antoni o la Diagonal. Sobre
aquest darrer espai, seria el tram
que es beneficiaria d’una trans-
formació coincidint amb la con-
nexió del tramvia. D’aquestes,
però, n’hi ha 14 que ja tenen pro-
jecte i algunes, fins i tot, tenen les
obres en marxa, com és la Via
Laietana, la Rambla o Pi i Ma-
ragall. D’aquests futurs ‘Eixos

Verds’, també n’hi ha sis de
nous: són les transformacions
del carrer de Sants i Creu Co-
berta, l’avinguda Madrid, Via
Júlia, Pintor Alsamora, Cantà-
bria-Santander i les rondes de
Ciutat Vella.

L’objectiu, diu Colau, és “de-
mocratitzar”, des d’un punt de
vista urbanística, tota la ciutat:
“Tothom tindrà a prop un eix

verd i serà un espai públic del
qual es podrà gaudir”.

Sobre la reforma de l’Eixam-
ple, l’alcaldessa justifica que s’hi
hagi posat èmfasi perquè és el
lloc per on passen més cotxes de
la ciutat i calia reduir el trànsit
“de manera significativa”. Sanz,
per la seva banda, ha remarcat
que cada proposta s’adaptarà a
les característiques de la zona.

Colau vol ser alcaldessa un tercer mandat. Foto: Blanca Blay/ACN

Colau promet que “tothom
tindrà a prop un eix verd"

Maragall, durant un acte de la campanya. Foto: Bernat Vilaró/ACN

Segueix la NIT ELECTORAL
amb nosaltres escanejant

aquest codi QR

MOBILITAT4El candidat de
Junts a Barcelona, Xavier Trias,
ha acusat l’alcaldessa i candida-
ta dels comuns, Ada Colau, de fer
un pla de mobilitat “contra les
persones” i perquè “no funcionin
els cotxes”. 

Malgrat admetre que cal “pa-
cificar” el trànsit, Trias defensa
que s’ha de fer “de manera que
li vagi bé a les persones”. Tam-
bé, considera, “parlant” amb els
partits i els veïns per tal que si-
guin projectes de consens. 

El candidat de Junts, que es
presenta amb la marca Trias per
Barcelona, promet que, si torna
a ser alcalde, una de les seves
banderes serà la “capacitat de
diàleg” i que buscarà “acords
amb tothom”. A més, assegura
que té “clares les idees” sobre
quin urbanisme s’ha de fer a la
ciutat a partir de “grans trans-
formacions” com poden ser la
cobertura de la ronda de Dalt o
acabant la reforma de la carre-
tera de les Aigües.

Sobre els possibles acords
amb altres formacions, Trias
ha assegurat que ell té bona re-
lació amb ERC i creu que arri-
bar a “acords amb Ernest Ma-
ragall no hauria de ser difícil”.
“Si el senyor Maragall treu un
bon resultat, intentaré col·la-
borar amb ell al màxim”, afe-
geix. Tot i això, també destaca
que amb el candidat del PSC,
Jaume Collboni, comparteix
“un model de societat des del
punt de vista econòmic”.

Trias ataca l’aposta de Colau

Trias vol cobrir la ronda de Dalt. Foto: Natàlia Segura/ACN
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Èxit total de la Mostra de
Comerç al carrer de Sants

INICIATIVA4La 15a Mostra de
Comerç de Primavera al Carrer
es va celebrar el 13 de maig de la
mà de Sants Establiments Units.
L’esdeveniment es va celebrar al
carrer de Sants i va acollir a mi-
lers de persones durant tot el dia.

Un total de 200 parades de
comerç de proximitat, artesa-
nia, alimentació i restauració van
ser les diverses opcions que els vi-
sitants van poder trobar al carrer
de Sants. Però la Mostra de Co-
merç no va ser només això, sinó
activitats per a tota la família com
tallers infantils i titelles, con-

certs i exhibicions de ball també
van ser protagonistes durant la
jornada. I és que al llarg del car-
rer hi va haver tres escenaris on
es feien les activitats.

Una fira del comerç que, tal
com explica l’agrupació de co-
merciants del carrer de Sants, el
que pretén és “promoure aques-
ta zona comercial de proximitat,
donar-li suport i oferir a veïns
i veïnes l’oportunitat per des-
cobrir nous productes i serveis
mentre que gaudeixen d’un dia
ple d’activitats per fer amb la fa-
mília i els amics”.

La Mostra de Comerç es va omplir de gent. Foto: Sants Establiments Units

Negocis | Omplir els locals buits
Barcelona Activa, en el marc de l’estratègia Amunt Persianes, ha posat en marxa el nou
servei municipal per a la intermediació de lloguer de locals buits, batejat amb el nom
d’Intermedia Locals. Ja es pot consultar al web barcelonactiva.cat/intermedialocals. 

REIVINDICACIÓ4El Dia Euro-
peu del Comerç de Proximitat
es va celebrar el passat 9 de
maig i el comerç de Barcelona
ho va fer sortint al carrer, a ban-
da de programar actuacions
de cantants d’òpera als matei-
xos carrers.

La Fundació Barcelona Co-
merç va liderar l’acte institucio-
nal que va organitzar la Comis-
sió Europea a la plaça Sant Jau-
me, on també hi van ser diversos
eixos de la ciutat. Durant l’acte,
el president de Barcelona Co-
merç, Pròsper Puig, va tornar a
reivindicar la candidatura de
Barcelona per ser la primera
Capital Europea del Comerç de
Proximitat. “Ja tenim la feina
feta amb el programa que vam
presentar el gener d’aquest any
i en principi al juny sabrem la re-
solució de la Unió Europea (UE),
que pensem que serà positiva”,
explicava Puig.

En aquest sentit, el presi-
dent de l’entitat va afirmar que,
un cop els aprovin el projecte
(tot i que encara està a expen-

ses de la UE), el següent pas
serà conèixer la partida pres-
supostària, que creu que serà
“cap a finals de novembre”. Un
cop aquí, ja podran engegar la
capitalitat per al 2024.

D’altra banda, Puig també va
reclamar que aquest dia s’acabi
convertint en “la diada nacional
del comerç local a Catalunya”.

Puig va afegir que una jornada
com aquesta serveix per reivin-
dicar “la importància que té
aquest tipus de comerç per a tots
els veïns” i que convertir-lo en la
diada “ho fa més visible”.

Amb tot, durant l’acte també
es va desplegar la bandera d’Eu-
ropa i l’actuació de l’Òpera Jove
va posar el punt final.

Foto de família de l’acte a la plaça Sant Jaume. Foto: Barcelona Comerç

El comerç celebra el Dia Europeu
del Comerç de Proximitat
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Esports

“Buscant més” és la senzilla
descripció que Juan Hereza
(Barcelona, 1990) té a Twitter.
“Fa molts anys que la vaig es-
criure i no la canvio perquè re-
trata la meva essència. No m’a-
grada conformar-me amb res i
sí reinventar-me”, explica l’en-
trenador del CB Roser.

És inconformista, metòdic,
empàtic i, sobretot, sincer. “A ve-
gades estic massa a sobre dels
jugadors i normalment me n’a-
dono hores més tard. Si actues
així, l’equip està molt pendent de
tu i potser no tant del que ha de
fer”, enraona l’entrevistat, que
sap que els esportistes necessi-
ten oxigen. Mai, assegura, ha tin-
gut cap problema en reconèixer
i demanar disculpes si creu que
s’ha excedit “donant canya”. “I
ells em poden dir sempre el que
pensin. El respecte i la confian-
ça són sagrats”, afegeix.

ENGINYER CIVIL
Ser enginyer civil l’ajuda molt a
l’hora d’entrenar. Després d’u-
na derrota contra el CB Grano-
llers i d’un balanç d’un triomf i
quatre derrotes a la Lliga EBA,
i amb cap victòria a pretempo-
rada, Hereza va voler fer un pla
d’actuació comunitari. “La com-
petitivitat és la nostra essència
i en aquell moment no compe-
tíem. Havíem d’analitzar quins
eren els problemes i les seves
causes, i detectar les accions
que estaven en les nostres mans
per revertir la situació”, recorda.

Hi havia jugadors en un mal
moment de confiança i al grup
li faltava més concentració i
gestionar bé les emocions. “Ha-
víem de millorar la intensitat i
el nivell en les pràctiques, i can-
viar la manera d’entrenar-nos
per assolir millors llançaments
i després tenir més punteria. Els
nostres percentatges de tir eren
molt baixos i no disposàvem de
llançaments còmodes. El pla
que vam fer junts va sortir molt
bé”, celebra Hereza.

EL GRAN CANVI
El CB Roser va encaixar tres
derrotes consecutives, amb sen-
sacions i prestacions molt dife-
rents, i va guanyar els nou pri-

mers partits de 2023, sis per 10
o més punts. Van ser poc més de
dos mesos “brillants” en què no
van patir gaires lesions, el dia a
dia era “brutal” i jugaven amb la
confiança de poder guanyar
qualsevol rival. Inclús el Barça
B. Així va ser.

S’ACABA LA RATXA
La ratxa s’acabaria a casa con-
tra el CB Tarragona i l’equip no-
més guanyaria un matx dels
últims sis. Un balanç que els ha
impedit classificar-se per a la
fase d’ascens a la Lliga LEB
Plata. La igualtat del grup C2 ha
estat tan gran que el CB Espar-

reguera ha perdut la categoria
amb 10 victòries.

EL NOU ROSER
El barceloní, que ja treballa en
el CB Roser del curs 2023-
2024, un grup que serà conti-
nuista i tindrà algunes novetats,
conserva intacta la il·lusió dels

seus inicis a l’Escola Pia. “Aquell
nen jugava força bé. No sé en
quin moment en vaig fer més
dolent”, descriu, divertit, Here-
za, que a La Salle Gràcia debu-
taria a les banquetes. A cadet o
júnior va jugar “contra equips
que competien millor” i va vo-
ler anar a un club “més compe-

tiu” per créixer més com a ju-
gador. A júnior va fer les proves
al CB Roser i s’hi va quedar.

PENJA LES BOTES
Curiosament, no va ser al con-
junt del Fort Pienc on va penjar
les botes. Ho va fer a l’FC Mar-
tinenc Bàsquet: “Al CB Roser ja

em valoraven molt com a en-
trenador, però ja no tant com a
jugador… [Riem]. I a l’FC Mar-
tinenc Bàsquet vaig descobrir
que volia dedicar més hores a
dirigir grups i que no volia per-
dre’m un partit com a tècnic
perquè tingués un de jugador.
Així que em vaig retirar”.

PASSEJAR
Li encanta passejar o fer una
cerveseta acompanyat dels seus
pel barri de Sants, on viu. “Un
dels meus espais favorits és,
sens cap mena de dubte, la
rambla de Brasil”, comparteix
l’entrevistat, que té dues expe-
riències en bàsquet femení. La
primera va ser en un cadet del
CB Roser i la segona en el júnior
A del SESE, “un grup molt maco
amb què vam fer una excel·lent
temporada i amb qui conservo
una molt bona relació”. Per a
Hereza la competitivitat, els
vincles humans i gaudir són els
seus tres elements que més va-
lora del seu estimat bàsquet.

Toni Delgado
SANTS 

La punteria de Juan Hereza
» El tècnic del CB Roser, veí de Sants, va fer un pla d’actuació perquè l’equip superés el mal inici de curs
» “Havíem de veure quins eren els problemes i les seves causes, i detectar què podíem fer”, recorda

Juan Hereza, entrenador del CB Roser, durant un matx. Foto: David Grau

“La competitivitat 
és la nostra essència, 
i en aquell moment no
competíem”, reconeix

“Al Martinenc Bàsquet
vaig descobrir que volia
dedicar més hores a
dirigir grups”, diu

Waterpolo | El CN Montjuïc puja a Primera Divisió
El CN Montjuïc jugarà a Primera Divisió femenina el curs 2023-2024 després de
superar el CW Chiclana per 6-13 el passat 14 de maig, en el segon partit de la fase

d’ascens. En el primer s’havia imposat per 16-4 contra el Waterpolo Ciudad de Rivas. 
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La Isabel té un nadó de sis mesos i està in-
còmoda, alguna cosa no va bé i això ha
començat a afectar les relacions amb el
seu fill i amb la seva parella. Un dia es re-
troba amb una amiga de qui s’havia dis-
tanciat, la Blanca, que té un embaràs avan-
çat, molts dubtes i els temors d’una futura
mare que, a més, tindrà el nadó sola. 

A l’espai La Badabadoc de Barcelona.

Teatre

Malparida
Laura Verazzi

Socunbohemio és el nom artístic i del pro-
jecte musical iniciat pel jove Artur Viñas.
Després d’haver publicat dos EP, el can-
tautor ha publicat aquesta primavera el
seu disc de debut: Contes de les quatre es-
tacions (Vida Records). Es tracta d’un re-
cull de tretze cançons que expliquen una
història d’amor en la qual les quatre es-
tacions tenen un paper important.

Música

La Sica, de 14 anys, està obsessionada
amb la idea que el mar retorni el cos de
son pare, que va naufragar a la gallega
Costa da Morte. Recorrent aquells penya-
segats, coneix en Suso, un noi de 15 anys
estrany com ella, que espera l’arribada
d’Ofèlia, la mare de totes les tempestes.
La Sica investiga les circumstàncies de l’ac-
cident i s’endinsa en un dolorós viatge.

Pelis i sèries

Sica
Carla Subirana

Contes de les quatre estacions
Socunbohemio

John Berger
La Virreina Centre de la Imatge (al número 99 de la Ram-
bla de Barcelona) va inaugurar el 12 de maig l’exposició
Permanent Red, dedicada a la figura de l’escriptor i crític

d’art John Berger. La mostra, que es podrà veure fins al 15
d’octubre, és “una de les completes que s’han fet fins

avui” de la trajectòria de Berger, tal com destaquen des
del museu. Es tracta d’una exposició que aprofundeix en
la ideologia de Berger, molt d’esquerres i molt crític amb
el capitalisme i amb les desigualtats provocades per la 

diferència de classes socials i pel poder adquisitiu.

B U S Q U E T SQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El carismàtic periodista Xavier Graset
ens ensenya a degustar i viure la vida d’u-
na manera pausada. Un peculiar dietari
que ens farà reflexionar sobre el cicle dels
dies. “Hi trobareu calendari, hi trobareu
allò que ens ha fet créixer i com ha anat
canviant tot plegat, i compto que, en cer-
ta manera, també us hi trobareu vosaltres”,
anuncia el mateix autor.

Llibres

La pausa dels dies
Xavier Graset

|Humanity
El futur de la humanitat és a les teves mans en aquest nou videojoc que

barreja la fórmula de trencaclosques i joc de plataformes. Per a PC i PS 4 i 5.  
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Sergio Busquets (Badia del Vallès, 1988) era
un dels vestigis que quedaven d’aquell Barça
que ens ho va donar tot. El passat 10 de maig,
però, l’encara capità del conjunt blaugrana va
anunciar que el 30 de juny serà el seu últim

dia a l’equip. Les reaccions del món del futbol
en general i de l’entorn culer en particular no
es van fer esperar. “És el jugador més intel·li-
gent amb qui he jugat mai”, va declarar Xavi
Hernández, que ha estat company, entrena-
dor i sobretot amic de Busquets. Però els elo-
gis i els agraïments no són l’única cosa que

s’ha endut Busi en els seus últims dies com a
jugador del Barça: l’equip va guanyar la Lliga
el dia 14, després de vèncer l’Espanyol amb

un 2-4. La rua de l’endemà per celebrar
aquest títol i el del primer equip femení va

ser, també, un comiat per al número 5.

Famosos

Ser un dels jugadors clau del millor Barça
Ho ha guanyat tot amb el club de la seva vida i amb la Selecció

Anunciar que deixa l’equip
Ho va dir uns dies abans de guanyar una última Lliga amb el Barça

Tristor i agraïment
Els culers s’han desfet en elogis cap al capità, a qui enyoraran



| 24

Pròxima edició: 14 de junylíniasants.cat 17 de maig del 2023


